
www.bizlawyer.ro
Un proiect al Bullet Media & 648 Group
2022-06-10 14:35:40

Martijn (FMI): Cu un sistem fiscal progresiv s-ar putea colecta mai multe venituri

România trebuie sa ia masuri fiscale puternice pentru a recladi spatiul fiscal si a preveni deteriorarea

conditiilor de finantare, a declarat vineri seful misiunii FMI pentru România, Jan Kees Martijn, într-o

conferinta de presa, el mentionând ca un sistem fiscal progresiv ar putea aduce mai multe venituri de la

contribuabilii cu venituri mai mari.

 

"În ceea ce priveste politica fiscala, vor fi necesare masuri fiscale puternice pentru a recladi spatiul fiscal si a

preveni deteriorarea conditiilor de finantare. Desi apreciem intentia autoritatilor de a reduce deficitul fiscal în 2022

la 5,8% din PIB, misiunea prognozeaza acest deficit la 6,75% din PIB în baza politicilor actuale. Cu reforme

administrative de îmbunatatire a colectarii veniturilor si cu expirarea masurilor de sprijin, deficitul este proiectat sa

se modereze pe termen mediu însa datoria publica va continua sa creasca. Eforturile de modernizare a

administratiei fiscale trebuie sa continue. Totusi, acestea nu vor fi suficiente pentru a asigura sustenabilitatea

fiscala. Pentru a reduce deficitul la un nivel sustenabil, sub pragul de 3% din PIB si pentru stabilizarea datoriei

publice, pe partea de venituri, masuri de politica fiscala care sa genereze cel putin doua procente din PIB ar trebui

sa fie implementate. Voi mentiona în continuare doua recomandari în acest sens. În primul rând în ceea ce priveste

impozitul pe venit, sistemul de impozitare în România este complicat de scutirile acordate anumitor sectoare, dar si

de tratamentele speciale, inclusiv nivelul redus al impozitului pe dividende si alte exceptii, inclusiv regimul

microîntreprinderilor. Dar aceasta afecteaza în mare masura eficacitatea si echitatea sistemului fiscal. O reforma

cuprinzatoare este necesara pentru a egaliza baza de impozitare în toate sectoarele si pentru toate sursele de venit.

Acest lucru ar putea aduce mai mult de 1,25% venituri din PIB si ar aduce contributia la sistemul de impozitare", a

spus Jan Kees Martijn.

 

El a mentionat ca a doua consideratie priveste Taxa pe Valoarea Adaugata, eficienta sistemului de TVA din

România fiind una dintre cele mai reduse din Uniunea Europeana. Cresterea eficientei la nivelul UE prin

extinderea bazei si prin simplificare ar putea genera în plus 1,5 procente din PIB daca ar fi implementata pe deplin.

 

Şeful misiunii FMI pentru România a facut referire la cheltuielile cu pensiile si la majorarile salariale din sectorul

public si a spus ca recomanda sa fie mai predictibile. Reformele sistemului de pensii incluse în planul National de

Redresare si Rezilienta ar trebuie implementate cu promptitudine, iar salariile din sectorul public ar trebui stabilite

de o maniera mai predictibila.

 

El a fost întrebat în cadrul conferintei despre recomandarile din raport cu privire la introducerea taxarii progresive

pentru cei cu venituri mari.

 

"Prima cerinta atunci când vorbim de reforme fiscale ar fi sa curatam baza fiscala, sa înlaturam multiplele scutiri,

deficiente si alte preferinte speciale în tot acest sistem. Facând acest lucru, ar ajuta la sporirea echitabilitatii, ar fi

mai usor sa colectati taxele si impozitele si ar îmbunatati în mod direct colectarea veniturilor la bugetul de stat,

pentru ca mai multi contribuabili si-ar plati partea lor în mod echitabil. Atunci când va exista o baza mai logica si

comprehensiva în ceea ce priveste sistemul fiscal, sigur autoritatile ar trebui sa evalueze daca sistemul fiscal ar

trebui sa se bazeze pe cota unica sau pe cota progresiva. Fara o baza curata nu putem aplica niciuna din aceste rate.

Nici unice nici progresive. Atunci când ne gândim la cota progresiva, la impozitarea progresiva sunt câteva

argumente de luat în considerare care ar putea fi în favoarea acestui aspect. Cu un sistem fiscal progresiv s-ar putea

colecta mai multe venituri de la contribuabilii cu venituri mai mari, ceea ce ar putea ajuta la reducerea deficitului.

Asadar, cresterea ar influenta colectarea veniturilor. De asemenea, ar ajuta la reducerea acestei inegalitati care

exista în România. Inegalitati la un nivel destul de ridicat. As vrea sa mentionez ca sunt multe aspecte în

implementarea acestei impozitari progresive. Este posibil sa existe impozite mai mari doar pentru veniturile mai

mari. Aceasta este o optiune care trebuie sa fie facuta. Noi am mentionat posibilitatile, câteva argumente pro si

contra si sigur este alegerea si este o optiune de luat în considerare de catre autoritatile din România", a spus Jan
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Kees Martijn.

 

El mentionat ca pentru 2023 un progres poate si trebuie facut în ceea ce priveste curatarea bazei fiscale.

 

"Implementarea impozitului progresiv aduce provocari în ceea ce priveste colectarea. Nu este usor ca acest lucru

sa se faca imediat pentru ca este nevoie ca Administratia Fiscala sa cunoasca toate sursele de venit pe care o

persoana le are. În acest moment informatiile sunt sursa cu sursa. Asta ar face dificila introducerea taxarii

progresive cu succes în 2023 si ar fi mai realist ca, în conditiile în care se ia decizia de a fi introdusa, sa intre în

vigoare dupa aceasta data. Dar este mai important sa nu fie întârziata nicio decizie în acest sens", a declarat Jan

Kees Martijn.
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